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امام صادق)ع(:

هرگز دل به باطل بودن حق و به 
حق بودن باطل يقين نمی كند. 

)تفسير العياش�ی، ج ۲، ص ۵۳، 
ح ۳۹(

»جشن سربرون« رو به اتمام است
تهيه كنن�ده »جش�ن س�ربرون« از پاي�ان بي�ش از 
۹۰درصد از تصويربرداري اين س�ريال تاريخ�ي خبر داد. 
حس��ن نجاريان، تهیه كننده »جشن س��ربرون« با بیان اينكه 
ح��دود 9۷درص��د از كل كار تصويربرداري ش��ده اس��ت و تا 
15روز آينده »جشن س��ربرون« كلًا به پايان مي رسد به ايسنا 
گفت: اكنون گروه تولید همچنان در ش��هرك غزالي مشغول 
ضبط بخش ه��اي پاياني قصه هس��تند. وي گف��ت: در حال 
حاضر بازيگران��ي چون داري��وش كاردان، میرطاهر مظلومي، 
فرخ نعمتي، قاس��م زارع و جواد قامتي مقابل دوربین »جشن 
سربرون« ايفاي نقش دارند. همچنین بازي لاله اسكندري اخیراً 

در پروژه كاملًا به پايان رسید. 
تهیه كننده »جش��ن س��ربرون« درباره زمان پخش س��ريال 
توضیح داد: احتمال خیلي قوي به خاطر نوع كار، اين مجموعه 
از شبكه يك سیما روي آنتن برود اما هنوز قطعي نشده است. 
زمان پخش پروژه هم احتم��الاً 8۰درصد بع��د از ماه مبارك 
رمضان14۰1 خواهد بود و فكر نمي كنیم تا پايان امس��ال در 
جدول پخش قرار بگیرد. سريال »جشن سربرون« به كارگرداني 

مجتبي راعي محصول سیمافیلم است.

    خبر

    يادداشت جواد محرمي 

    محمدصادق عابديني
مقام معظم رهب�ري در ديدار روز گذش�ته 
پرس�تاران و كادر درم�ان ك�ه به مناس�ب 
روز پرس�تار برگزار ش�د، از روايت نشدن 
حادثه تس�خير لانه جاسوسي گلايه كردند 
و فرمودند: »ش�ما اگر حادثه تس�خير لانه 
جاسوس�ي را رواي�ت نكنيد كه متأس�فانه 
نكرديد، دش�من رواي�ت مي كن�د و كرده. 
دش�من روايت ك�رده؛ روايت ه�اي دروغ. 
اين كاري اس�ت كه م�ا بايد انج�ام بدهيم، 
اي�ن وظيف�ه  جوان هاي ماس�ت.« اش�اره 
رهبرمعظم انقلاب به روايت دروغ دشمن از 
لانه جاسوسي، ساخت فيلم »آرگو« است. 
سينماي ايران سال ها پس از ساخت اين فيلم 
هنوز نتوانسته است پاسخي به آن ارائه دهد 
و حقايق تسخير لانه جاسوسي را بيان كند. 
از  ب�ا دو ت�ن  »ج�وان« در گفت وگ�و 
ك�م كاري  دلي�ل  كارشناس�ان س�ينما 
س�ينماي اي�ران را بررس�ي كرده اس�ت. 
محمدتقي فهیم، فیلمساز و منتقد پیشكسوت 
در پاس��خ به س��ؤال »جوان« درب��اره دلايل 
بي توجهي س��ینماي ايران به حادثه تس��خیر 
لانه جاسوسي مي گويد: »واقعیت اين است كه 
سال هاست سینماي ايران نابوده شده و امروز 
شاهد يك س��ینماي اخته و باري به هر جهت 
هستیم؛ سینمايي بي خاصیت كه به جشنواره ها 
دل بسته اس��ت و آثار و روايت هايش از همان 
ابتدايي كه فیلمنامه شكل مي گیرد تا زماني كه 
فیلم به نمايش درمي آيد، تنها هدفش حضور 

در جشنواره هاست.«
فهیم با تأكید بر اينكه حضور در جشنواره هاي 
فیلم قطع��اً يك فرصت اس��ت كه باي��د از آن 
اس��تفاده كرد، مي افزايد: »متأس��فانه در نظر 
فیلمسازان ما حضور در جشنواره هاي خارجي 
نه يك فرصت بلكه به يك هدف تبديل ش��ده 
است، براي همین شاهد هس��تیم بسیاري از 
روايت هاي مهم ملي مثل تسخیر لانه جاسوسي 

جايي در اين سینما پیدا نمي كنند.«
اين منتقد پیشكسوت مي گويد: »ايران به دلیل 
موقعیت استراتژيكي كه در جهان دارد، سرشار 
از وقايع ناگفته است كه نیازمند روايت شدن در 

سینما هستند.«
وي با اشاره به اينكه وجه غالب سینماي ايران 

دولتي است و با پول بیت المال ساخته مي شد، 
ادامه مي دهد: »جريان تولید در سینماي ايران 
پیش از ساخت فیلم به دنبال درآمد خود است، 
براي همین سینماي ايران تولیدمحور مي شود. 
از نظر ساخت آثار سینمايي ما جزو 1۰كشور 
اول جهان هستیم اما از آنجا كه اين سینما براي 
مخاطب كار نمي كند، از نظر حجم بیننده، ما 
در رده هايي پايین يعن��ي در رتبه هاي 14۰ تا 
15۰ قرار داريم. سینماي دولتي در فارابي فقط 
به فكر دادن وام هاي بلاعوض و كم بهره است كه 
اكثراً نیز بخشیده مي شوند و لیست فیلم هايي 
كه با اين نوع وام ها ساخته مي شود، نشان دهنده 

عمق فاجعه است.«
فهیم مي گويد: »فارابي هر سال براي معرفي 
فیلم به اس��كار، كمیته اي تشكیل مي دهد 
و كلي جلس��ه برگزار مي كنن��د و در نهايت 
همان فیلمي را كه همه از اول مي دانستند 
قرار است به اس��كار برود، معرفي مي كنند. 
امس��ال همه مي دانستند ش��انس رفتن به 
اس��كار براي فیلم »قهرمان« است ولي باز 
هم جلسات بیهوده برگزار شد، در حالي كه 
مي توانستند بودجه كمیته را صرف دعوت 
از فیلمس��ازان كنند و به آنها اي��ده بدهد و 
بگويند كه مثلًا براي تسخیر لانه جاسوسي 
فیلمنامه بنويسید، آيا فارابي اين كار را كرده 
است؟ در اين س��ال ها براي كدام موضوع از 
فیلمنامه نويس ها دع��وت كرده اند كه يك 
كار كارگاهي براي موضوعات اس��تراتژيك 

انجام شود؟«
منتقد پیشكس��وت س��ینماي ايران با انتقاد 
از نهادي فرهنگ��ي ادامه مي دهد: »بخش��ي 
از جري��ان فیلمس��ازي در اي��ران را نهادهاي 
فرهنگي مانند حوزه هنري، بنیاد روايت فتح 
و س��ازمان تبلیغات اس��لامي انجام مي دهد 
كه به دلیل ضع��ف مديريت نتوانس��ته اند در 
موضوعات مهمي مثل تسخیر لانه جاسوسي 

وارد شوند.«
فهیم با اشاره به اينكه بخش خصوصي توان ورود 
به موضوعات استراتژيك را ندارد، مي گويد: »در 
ايران بخش خصوصي در فیلمس��ازي توان و 
بودجه اي ندارد و تلاش مي كند با ساخت آثار 
آپارتماني و كم هزينه تولیداتش را پیش ببرد 
و از س��وي ديگر بخش خصوصي به دلیل نگاه 

كاسبانه اي كه دارد، ساخت فیلم را صرفاً مانند 
سرمايه گذاري در بورس، دلار و سكه مي بیند. ما 
مانند كشورهاي ديگر در سرمايه گذاري سینما 
نگاه ملي نداريم، نگاه فیلمسازان ايراني كاملًا 
كاسبي است و براي همین سراغ شبكه نمايش 
خانگي مي روند كه س��ه برابر س��رمايه گذاري 

سود ببرند.« 
وي با اشاره به فیلم »آرگو« مي گويد: »ساخت 
اين فیلم حاصل نگاه حمايتي دولت امريكا بود، 
اگر چه فیلم ضعیفي به شمار مي رود اما همین 
حمايت باعث شد اس��كار بگیرد، در حالي كه 
در مقابل رقبايش حرفي براي گفتن نداشت. 
»آرگو« كام��لًا با حمايت دول��ت امريكا پیش 
رفت و در همه جا ديده ش��د و حتي همس��ر 
رئیس جمهور امريكا براي جاي��زه دادن به آن 
حاضر ش��د! در حالي كه ما در ايران هیچ وقت 

چنین حمايتي را از سوي دولت نديده ايم.« 
     سينماي بدون دغدغه 

محمدرضا عباسیان، فیلمساز و دبیر اسبق 
جش��نواره فج��ر در گفت وگو ب��ا »جوان« 
مي گوي��د: »اولاً خداون��د به مق��ام معظم 
رهبري طول عمر بده��د كه از همه مديران 
فرهنگي در كش��ور دقیق تر و دغدغه مند تر 
هس��تند و در بزنگاه های فرهنگي كاملًا به 
صورت نقطه زن عمل مي كنند، در ثاني در 
حوزه فرهنگ كه س��ینما در آن بیش��ترين 
مخاطب را دارد، در طول سال هاي گذشته 
بسیاري از موضوعات مهم رخ داده كه هیچ 
كار فرهنگي درباره آنها نش��ده كه تسخیر 
لانه جاسوس��ي تنها يكي از آنهاست، حتي 
در موض��وع متأخري مانن��د مدافعان حرم 
و حضور اس��تراتژيك ايران در منطقه هیچ 

كاري انجام نشده است.«
عباسیان با انتقاد از مديريت فرهنگي مي افزايد: 
»تنها هنر اينه��ا نامگذاري خیابان ه��ا به نام 
شهداست، در حالي كه اين آقايان بايد در مقابل 
بودجه اي كه در اختیارش��ان ق��رار مي گیرد، 

پاسخگو باشند«
دبیر اس��بق جش��نواره فیلم فج��ر مي گويد: 
»نهاده��اي فرهنگ��ي ي��اد گرفته ان��د براي 
موضوعات مختلف جشنواره برگزار كنند، در 
حالي كه اصلًا در خصوص آن موضوع تولیدات 
كافي وجود ندارد! در نهايت هم براي پوشاندن 
كم كاري ها از خانواده شهدا، مادران و همسران 
ش��هداي مدافع حرم دع��وت مي كنند كه در 
افتتاحیه و اختتامیه ها به عنوان زينت المجالس 
ش��ركت كنند تا رنگ و لعاب جشنواره بیشتر 

شود!«
عباس��یان با اش��اره به اينكه در بخش دولتي 
س��ینما ك��م كاري در خص��وص موضوع��ات 
استراتژيك زياد است، ادامه مي دهد: »وضعیت 
خطرناكي شده اس��ت و به نظر مي رسد كسي 
دغدغه مس��ائل مهم انقلاب اسلامي در حوزه 
فیلمس��ازي ندارد! فارابي خودش را س��رگرم 
كارهاي ديگر مي كند، در حالي كه وظیفه اش 
حماي��ت از س��اخت فیل��م در حوزه مس��ائل 

استراتژيك است.«

»جوان« در گفت وگو با كارشناسان كم كاري سينما در سوژه هاي ملي را بررسي كرد 

سینماي ما از روايت استراتژيک و دراماتیک 
سوژه های ملی ناتوان شده است

 بخش دولتي سينما و نهادهاي فرهنگي 
بايد پاسخگوي بودجه اي كه براي ساخت فيلم مي گيرند، باشند

    سينما

    گفت وگو

هادي حاجتمند، كارگردان سينما مطرح كرد

گرفتاري مردم و سينما در بازي مافيايي پخش كنندگان
كارگردان فيلم سينمايي »مديترانه« معتقد است مردمي 
كه س�ينما مي روند و فيلمس�ازاني كه براي س�ينما فيلم 
مي س�ازند، در يك بازي گرفتار ش�ده اند كه آن را مافياي 
جدي مانند پخش كنن�دگان مي گردانند؛ پخش كنندگاني 
كه نه فيلمساز هستند و نه از هنر و فرهنگ سردرمي آورند. 
هادي حاجتمند، كارگردان سینماي كشورمان ضمن اشاره به 
اينكه س��ینماي ايران از جايي مديريت مي شود كه مطلقاً نهاد 
رس��مي و حاكمیتي نیس��ت، به فارس مي گويد: اين نقطه در 
ادبیات فلسفه، تسلسل باطل علت ها نامیده مي شود، يعني عده اي 
ذائقه سازي مي كنند، بر اساس آن ذائقه فیلم مي سازند، از مردم 
دعوت مي كنند فیلمشان را در سینما ببینند و زماني كه فیلم در 
گیشه مي فروشد، مي گويند اين كار مؤثر است و مخاطب دارد. 

وي در ادامه مي افزايد: اين مسائل با بخشنامه و حرف هاي معاون 
يا رئیس سازمان سینمايي يا نماينده مجلس كه مي گويد »به 
فیلم هاي مبتذل پروانه نمي دهیم« حل نمي شود، البته ممكن 
اس��ت حرف ها و حاش��یه هايي براي ش��خص نماينده يا مدير 
پشت میزنشین ايجاد كند و چند روز آنتن و اسم به صورت مثبت 
و منفي داشته باشد اما برخي از دردهاي جريان سینماي انقلاب 

و سینماي مردم را درمان نمي كند. 
كارگردان »اشنوگل« مي گويد: در حقیقت مردمي كه سینما 
مي روند و فیلمس��ازاني كه براي سینما فیلم مي سازند، در يك 
بازي گرفتار شده اند كه آن را مافیاي جدي مانند پخش كنندگان 
مي گردانند، يعن��ي برخ��ي پخش كنندگان به س��ینماداران 
مي گويند فلان فیل��م مهم اس��ت چراكه سوپراس��تار و قصه 

بفروش دارد، خط قرمزها را رد كرده اس��ت، ش��وخي جنسي 
دارد، با بسیجي ها شوخي مي كند و مسائل اعتقادي را به سخره 

مي گیرد. 
حاجتمند با بیان اينكه س��ینماي ايران درگیر سرطاني است 
كه از اوايل دهه8۰ با آن درگیر شده است، مي افزايد: سینماي 
ايران در اوايل دهه8۰ دوران��ي را گذراند كه مخاطب كم كم با 
آن انس پیدا كرد و باعث ش��د امروز فیلم هاي��ي كه فاقد ارزش 
هنري و محتواي فرهنگي هس��تند، به اصطلاح گیشه را فتح 
كنند اما در مقابل سینماي درست كه با زيست و زندگي مردم 
در ارتباط است، يعني قصه مي گويد، از دغدغه هاي مردم حرف 
مي زند، براي مردم جذاب است و آنها را س��رگرم مي كند و در 
درازمدت اثر فرهنگي دارد، فروش��ي نداشته باشد. در حقیقت 
اين پخش كنندگان كه نه فیلمساز هستند و نه از هنر و فرهنگ 
سردرمي آورند، انگار بنگاه املاك زده و بخشي از پخش را تبديل 

به پخش اسكناسي كرده اند.

 گام دوم، فرهنگ و هنر 
و غول بوروكراسي 

براي ارتقاي كیفیت آثار هنري صرفاً نمي توان روي نظارت حساب 
باز كرد. متولي امر هن��ر بهترين عملكرد را هم ك��ه در نظارت از 
خود بروز دهد، در ارتقاي كیفیت اثري حداقلي خواهد داش��ت. 
نظارت اساساً به آن وجه س��لبي و حداقلي از مديريت هنري نظر 
دارد و بیش��تر جنبه اي منفعلانه دارد اما بخش مهم و قابل توجه 
از مديريت هنري در حوزه عملكرد ايجابي تعیین مي شود.  اينكه 
چه بايد بكنیم اهمیت راهبردي تري از حیطه نبايدها دارد. اينكه 
اساساً فیلم خوب چه مختصاتي دارد موضوعي است كه مديران 
س��ینمايي مختلف كمتر به آن اش��راف دارند. در بهترين حالت 
مديران سینمايي صرفاً مي توانند براي يك فیلم خوب چند مثال 
برنند و وقتي قرار باشد وارد جزئیات شوند، در مي مانند. مديري 
كه نتواند به شكل جزئي و دقیق مختصات يك فیلم خوب را از يك 
فیلم بد نشان بدهد، قطعاً دچار مسائل شكلي و روزمرگي خواهد 
شد و مثالش بزرگواري است كه بیش از سینما روي شفافیت مانور 
مي داد. اينكه چرا بخش قابل توجهي از آثار سینمايي و سريال هايي 
كه با موضوعات راهبردي ساخته مي شوند از برقرار كردن ارتباط 
مؤثر با مخاطب عاجز هستند، معضلي است كه نیاز به موشكافي 
جدي و آسیب شناسي دقیق دارد. حالا ديگر اين موضوعي اثبات 
شده است كه در سینما ما با كمبود بودجه مواجه نیستیم بلكه 
از كمبود پژوهش و نگاه كارشناسي و نیروي انساني متخصص 
رنج مي بريم. مديران سینمايي ما اغلب حتي از درك و تشخیص 
و ارزش گذاري دقیق فیلم ها و س��ريال ها عاجزند و اغلب در دام 
فضاسازي روابط عمومي ها گرفتار مي شوند. ما در تولید فیلم و 
سريال دچار نوعي نگاه بوروكراتیك هستیم كه اجازه رشد را از 
ما گرفته و براي همین هم است كه براي مثال نماينده مجلس 
ما فكر مي كند اگر درباره اكران نشدن بخشي از آثار تهديد كند، 
اوضاع روبه راه مي شود. اساس��اً آن حوزه از فرهنگ و هنر كه به 
طور دستوري قابل تحول و تغییر است، آن بخشي است كه نگاه 
آسیب شناساسانه، جزئي نگرانه و دقیق به پديده ها دارد و سويه 
علمي مس��ائل را جدي مي گیرد. ما در عرصه فرهنگ شايد آدم 
دغدغه مند كم نداشته باش��یم اما اغلب به دنبال تربیت نیروي 
انساني كه درك عمیق و دقیق از بايسته هاي بالابردن كیفیت آثار 
داشته باشد، نبوده ايم. زمان به سرعت مي گذرد و ما در گام دوم 
انقلاب هنوز شیوه هاي قديمي و كهنه مديريت را درمي نورديم 
و به دنبال تحول هس��تیم. هنوز كمیت را ب��ر كیفیت رجحان 
مي دهیم و به دنبال اين هستیم كه درباره همه سوژه هاي بكر و 
موضوعات شريف اثر تولید كنیم، بدون آنكه فكر كنیم يك اثر 

فاخر به 1۰اثر ضعیف مي ارزد. 
مبناي توسعه در هر حوزه اي به طور قطع كیفیت مديريت نیروي 
انس��اني اس��ت و ما از آنچه در چنته داريم به درس��تي استفاده 
نمي كنیم. هنوز به راحتي مي توان كلاغ را رنگ زد و جاي قناري به 
مديران فرهنگي ما قالب نمود. ما هنوز درگیر ظواهر و امور سطحي 
و زرق و برق ها و جلوه هايي هستیم كه بیشتر به كار ويترين كردن 
و پر كردن چشم ها مي خورند و تأثیري عمیق بر فرهنگ و جامعه 
ندارد. سینما و تلويزيون ما پر است از آثاري كه در موضوع درشت 
به نظر مي رس��ند اما در اجرا نحیف هستند. ما همچنان با نیروی 
انساني طرف هستیم كه درگیر دس��ت و پنجه نرم كردن با نحوه 
اجراي رويدادهاي روتین و بوروكراس��ي ناشي از آن هستند و در 
سطح مانده اند. هنر اگر چه بیشتر جنبه اي جوششي دارد و از درون 
هنرمند نضج مي گیرد اما نحوه عملكرد مديران ما در جنس بروز و 

ظهور و گستره آن قطعاً تأثیرگذار است. 
در چنین ش��رايطي بايد اعتراف كنیم ك��ه گام دوم انقلاب براي 
حركت اصولي و مدبرانه و تمدن ساز خود فعلًا در نوعي نظم فكري 

بوروكراتیك دست و پا مي زند. 

تفاوت�ي نمي كن�د س�ريالي 
را ب�راي تلويزي�ون تولي�د 
مي كني�م ي�ا ب�راي ش�بكه 
نماي�ش خانگ�ي، آنچ�ه مهم 
اس�ت اينكه در سريال سازي 
س�ريال هاي  خص�وص  ب�ه 
كمدي گرفتار ابتذال نشويم. 
غلامرضا نیكخ��واه آزاد، بازيگر 
باس��ابقه با بیان اي��ن مطلب به 
»جوان« گفت: گاهي مي بینیم 
در برخي سريال هاي تلويزيوني 

يا برنامه هاي طنز به دنبال آن هس��تند از هر دستاويزي 
ب��راي خنداندن مخاطب اس��تفاده كنند، مث��لًا هر جور 
ش��وخي فضاي مجازي را در برنامه طرح مي كنند يا وارد 
ديالوگ ه��ا مي كنند بلك��ه مخاطب بخن��دد، اين روش 
درستي نیست و در درازمدت اصلًا جواب نمي دهد. اينها 
سطح فرهنگ را نه تنها ارتقا نمي دهد بلكه به پايین ترين 

حد تنزل مي دهد. 
بازيگر سريال هاي »بزنگاه« و »مرد دوهزارچهره« ادامه 
داد: رقابت با رسانه هاي آن طرف آب نبايد كاري كند كه 
به دام ابتذال بیفتیم. قصه خوب و دراماتیك كار را جذاب 
مي كند و اگر هنر به كار ببريم، به جذابیت هم مي رسیم اما 
برعكس آن ممكن نیست، يعني از آنچه به زعم ما ممكن 

است جذابیت داشته باشد، قطعاً به هنر نمي رسیم. 
اين بازيگر افزود: درست اس��ت كه تنوع رسانه اي خیلي 
زياد شده اس��ت و حتي در خود تلويزيون هم كلي شبكه 
داريم و كلي برنامه و سريال اما آنچه همچنان كم است و 
بايد بیشتر شود، تولیدات فكر شده و برمبناي مختصات 

حرفه اي جلب مخاطب است. 
بازيگر »زير آسمان شهر« و »روزهاي بد بدر« درباره مسیر 
ارتقاي كیفیت محصولات كم��دي گفت: بايد تكلیفمان 
مشخص باشد كه چه مي خواهیم. اگر قصد و نیت مان فقط 

اين است كه آنتن پر كنیم يا يك 
س��ريال جديد را در پلت فرم ها 
بارگ��ذاري كنیم، معلوم اس��ت 
اش��تباه رفته ايم ولي اگر بدانیم 
قرار است در يك سريال يا برنامه 
به اصلاح يك ع��ادت فرهنگي 
نادرس��ت بپردازيم، آنگاه هدف 
نهايي كه ريش��خند آن عادت با 
خلق كمدي موقعیت است هم 

راحت تر برآورده مي شود. 
اين بازيگر تأكید كرد: برخلاف 
تصور، ابتذال فقط در سريال ها و محتواهاي طنز نیست، 
چون گاهي در آثار كاملًا جدي و برخي آثار به ظاهر هنري 
هم چون اغراق در نمايش تنش ه��ا و تلخي وجود دارد يا 
پرهیز از داستان گويي درست و دقیق داريم كه مخاطب 
را گمراه مي كند، اين گمراه ك��ردن مخاطب معنايي جز 

ابتذال ندارد. 
وي در ادامه گفت: اينكه از هر راهي به دنبال خودنمايي 
باشیم ابداً مقبول نیست و به خصوص در رسانه و پلت فرم ها 
بايد ژست هاي هنرنمايانه را كنار گذاشت و به فكر مخاطب 
بود. اگر درك و تحلیل ما درباره مخاطب به روز باشد، از آن 
طرف مخاطب هم سريال يا برنامه ما را دنبال مي كند ولي 
اگر با مخاطب روراست نباشیم و او را گمراه كنیم، مخاطب 

هم سريع برخورد دفعي خواهد داشت. 
نیكخ��واه آزاد ابراز امی��دواري كرد: بايد امیدوار باش��یم 
كه ه��م در تلويزيون و هم در پلت فرم ها به س��مت نوعي 
آگاهي بخش��ي قبل از كار برويم، يعني نگاه بزن دررويي 
را كنار بگذاريم و با ش��ناخت دقیق از س��وژه و مديومي 
كه بناس��ت برايش كار كنیم، به تولید محتواي مطلوب 
مخاطب دست زنیم. در واقع معتقدم نگاه فرهنگي بايد با 
سرگرمي عجین شود و اگر غیر از اين باشد، جامعه در عین 

سرگرم شدن متضرر خواهد شد.

    نمايش

مديركل هنرهاي نمايشي با اشاره به جشنواره تئاتر »سردار آسماني«:

هنر تئاتر به باورهاي سردار سليماني نياز دارد

مدي�ركل هنره�اي نمايش�ي ضم�ن تأكي�د ب�ر اينك�ه م�ا 
نمي تواني�م به ش�خصيت و دس�تاوردهاي س�ردار س�ليماني 
نپردازي�م چراك�ه او ف�ردي غن�ي اس�ت، عن�وان ك�رد: 
هن�ر تئات�ر عميق�اً ب�ه اي�ن باوره�ا و اعتق�ادات ني�از دارد.

قادر آش��نا، مديركل هنرهاي نمايشي در آس��تانه سالگرد شهادت 
سردار حاج قاسم س��لیماني درباره برگزاري جشنواره تئاتر »سردار 
آسماني« كه اختصاص به آثاري درباره شهید سلیماني دارد، به مهر 
مي گويد: شخصاً با تعدد جش��نواره ها موافق نیستم و معتقدم تعداد 
چنین رويدادهايي بايد كمتر و در عوض كمیت شان بیشتر شود اما 
شاخص هايي هم وجود دارند كه نمي توانیم آنها را ناديده بگیريم كه 
يكي از همین شاخص ها خود سردار سلیماني است. ما نمي توانیم به 
شخصیت و دستاوردهاي سردار سلیماني نپردازيم چراكه او فردي 
غني اس��ت، منتها نبايد پرداختن به ويژگي هاي شهید سلیماني به 

ورطه روزمرگي و سطحي نگري بیفتد. 
 وي در رابطه با لزوم پرداختن به ويژگي هاي شخصیتي سردار اظهار 

مي دارد: امنیت و اقتداري كه امروز ايران اسلامي در منطقه و جهان 
دارد، مديون دلاورمردي هاي رزمندگان، ايثارگران و نخبگاني چون 
شهید سلیماني است، بنابراين حفظ نام و يادشان جزو وظايف ديني، 
انساني و اخلاقي ما محسوب مي ش��ود. هر قوم و ملتي كه ايثارگري 
دلاورمردانش را فراموش كند، قطعاً به بیراهه خواهد رفت، حفظ نام 
و ياد بزرگان در تاريخ هم باعث زنده نگه داشتنش��ان مي شود و هم 

روحیه برادري و برابري را در داخل كشور تقويت مي كند. 
آشنا مي افزايد: هنر تئاتر يكي از مهم ترين هنرهايي است كه به زنده 
نگه داش��تن نام و ياد بزرگان و ترويج فرهنگ ش��هدا و حافظان مرز 
كشور كمك مي كند. سردار سلیماني جزو بهترين هاي ايران اسلامي 
و از س��رداران كم نظیر ما بود ك��ه تلاش كرد داع��ش را از مرز و بوم 
كشورمان دور نگه دارد تا جنگ ديگري بر ما تحمیل نشود، از اين رو 
بايد پرداختن به ويژگي هاي منحصربه فرد سردار سلیماني در عرصه 

تئاتر مورد توجه قرار گیرد. 
مدير كل هنرهاي نمايش��ي در عین حال با تأكید بر ساده زيس��تي، 
تواضع و توجه ش��هید سلیماني به مس��ائل جزئي نیز مي گويد: هنر 
تئاتر عمیقاً نیاز به اين باورها و اعتقادات دارد. همین شخصیتي كه 
در میدان هاي نبرد چون شیري غران است در برابر مردمش متواضع و 
خاكي است، از اين رو آنچه هنرمندان تئاتر براي نمايش مكتب شهید 
سلیماني نیاز دارند، اين است كه شناخت درستي از فرهنگ و انديشه 
سردار پیدا كنند. دومین جشنواره سراسري تئاتر »سردار آسماني« 
به همت انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس بنیاد فرهنگي روايت فتح 
و اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان كرمان دي ماه سال جاري 

با دبیري سیدوحید فخر موسوي در كرمان برگزار خواهد شد. 

    رسانه ملی

 تعيين نمايندگان رئيس جمهور
در شوراي نظارت بر صدا و سيما

اس�ماعيلي«  »محمدمه�دي  احكام�ي  در  رئيس جمه�ور 
نمايندگ�ي  ب�ه  را  صفارهرن�دي«  »محمدحس�ين  و 
ص�دا  س�ازمان  ب�ر  نظ�ارت  ش�وراي  در  رئيس جمه�ور 
ك�رد.  منص�وب  اي�ران  اس�لامي  جمه�وري  س�يماي  و 
به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع رساني رياست جمهوري، 
آيت الله دكتر س��یدابراهیم رئیس��ي در اجراي بن��د)1( ماده)1( و 
ماده)2( قانون نحوه اج��راي اصل)1۷5( قانون اساس��ي در بخش 
نظارت مصوب 13۷۰/۷/11 مجمع تشخیص مصلحت نظام آقايان 
»محمدمهدي اس��ماعیلي« و »محمدحس��ین صفارهرندي« را به 
نمايندگي در ش��وراي نظارت بر س��ازمان صدا  و سیماي جمهوري 

اسلامي ايران منصوب كرد.

غلامرضا نيكخواه آزاد در گفت وگو با »جوان«:

 رقابت با ماهواره
نبايد ما را به دام ابتذال بيندازد

 برخلاف تصور، ابتذال فقط در سريال ها و محتواهاي طنز نيست
چون گاهي در آثار كاملًا جدي و برخي آثار به ظاهر هنري هم ابتذال به دليل نگاه 

سطحي به مسئله خود را نشان مي دهد


